
Nekaj o naši mornarici« 
Kontreadmiral Aleksander Hansa, poveljnik o-

nega brodovja, ki se je zmagoslavno udeležilo naših 
bojev proti Lovčenu, se je izrazil nekemu poročeval
cu, da odkar so se končali boji proti Lovčenu, vlada 
popolni mir, izvzemši slučaje, da odbijemo manjša 
podjetja, katerih se večinoma udeležujejo naša letala 
in podmorski čolni. Zdi se, da je izgubil sovražnik 
popolnoma ofenzivni (napadalni) duh. V začetku so 
se gibali le Francozih Od novembra 1914 pa, ko so 
se pokazale pred Kotorom francoske ladje in so mo
gle komaj rešiti svojo oklopno križarko „WaldeckRo
usseau", da se ni potopila, se niso nič več pokazali. 
Kakor vemo, so se odslej zadrževali v južnem Jad
ranskem morju. Odkar je torj>ediral naš podmorski 
čoln „štev, 12" francosko ladjo „Courbet", niso prišli 
Francozi nič več v severno Jadransko morje. Kasne
je so podvzeli le manjše izlete s podmorskimi čolni, 
ali po izgubi svojega podmorskega čolna .,Curie" so 
postali zelo previdni. 

' Ko nam je napovedala Italija vojsko, smo mis
lili, da bo pričel sovražnik z ofenzivo na morju. Mi 



sami smo mogli z ozirom na neznatno število naših 
rojnih ladij pričeti le z manjšimi podjetji, čeprav že 
smo Italijane pogostokrat izzivali. Na ponovno bom
bardiranje na italijanski izhodni oblali* ležečega vo
jaškega ozemlja so enkrat odgovorili z brezuspešnim 
obstreljevanjem naše železniške proge nad Dubrovni
kom. 

Drugič jim pa ta stvar ni šla tako gladko iz
pod rok. Ali smo namreč pričeli s protinapadi, kate
rih uspeh je bil ta, da je naš „P 4" potopd njihove
ga „Garibaldija.'' Ob istem času so hotele nekatere 
italijanske krtžarke in torpedni čolni napasti našo 
ss._ menjadajalno postajo; ko so pa izvedeli, da ježe 
njibcr »Garibaldi'' potopljen, so se hitro umaknili. 

Od tega časa se Italijani niso premaknili. O
praviti imamo s sovražnikom le tedaj, kadar se poka
že semtertje kak angleški ali francoski podmorski 
čoln. Njihovi poskusi, da bi izvedli kaj uspešnega, 
so se končali s tem, da smo potopili njihova 2 pod
morska čolna „Cresuel" in „Mong." Kakega laškega 
podmorskega čolna v južnem Jadranskem morju pa 
sploh ni videti. 

Podjetje našega brodovja je bilo moteno samo 
enkrat in sicer pri obstreljevanju sovražnih baterij 
in ladij pri Draču. Italijanska križarka „,Quarto" je 
napadla naše znatno manjše brodovje. katero se je 
moralo umakniti. 

Kar se tiče ofenzivnega duha našega brodovja, 
je bil v začetku tako velik, da smo morali posebno 
mlajše častnike in moštvo v pravem pomenu besede 
držati nazaj. 

Naša podmorska vojska se je razvila čisto dru
gače, kakor smo si to predstavljali. Med velikimi e
notami ni prišlo nikoli do bojev. Za dosedanje uspe
he se moramo zahvaliti pretežno mladim častnikom, 
nadalje moštvu podmorskih čolnov, voditeljem letal in 
spremljevalcem, končno poveljnikom podmorskih čol
nov in sličnih majhnih enot. V inozemstvu tudi na
zivajo to vojsko „vojsko kapitanov in poročnikov." 

Vojska je za mornariško mladino izvrstna šola 
in moram povdariti, da je njeno navdušenje za njo še 
tudi sedaj tako veliko, kakor v njenem začetku, mo
rem celo reči, da po vsakem podjetju še zraste. 


